

Closing session - remarks

Frédéric DOLT,

Head of the Department for the Implementation of
Human Rights, Justice and Legal Co-operation
Standards, Council of Europe

Strasbourg, 7 July 2023

Closing of the Conference

12.15–12.45

Judicial and Human Rights Training

Frédéric DOLT, Head of Department for the Implementation of Human Rights, Justice and Legal Cooperation Standards, CoE

HELP Strategy

Eva PASTRANA, Head of Justice and Human Rights Training Division, CoE

Dear members and partners of the HELP network,

Dear all who are here in the room and online,

Dear colleagues,

It is a great pleasure for me to speak once again at the HELP Conference. I must thank you for your energy and involvement throughout these two days.

I must also thank the Latvian Chairmanship of the Committee of Ministers for their support, as well as all our speakers.

We had the opportunity to exchange and reflect on the importance of human rights training, the role it can play in protecting our fundamental values: democracy, the rule of law and human rights.

Knowledge is power. Education is empowering. And our precious values can only be preserved if at the forefront of their protection we have empowered, skilled and knowledgeable professionals. In this regard, education and training on human rights should be a constant priority.

Firstly, because democracy, rule of law and human rights are never

Chers membres et partenaires du réseau HELP,

Chères toutes et tous qui sont présents ici dans la salle et en ligne,

Chers collègues,

C'est un grand plaisir pour moi de prendre la parole encore une fois lors de la Conférence HELP. Je dois vous remercier pour votre énergie et implication tout au long de ces deux jours.

Je dois aussi remercier la Présidence Lettone du Comité des Ministres pour leur appui, ainsi que tous nos intervenants.

Nous avons eu l'occasion d'échanger et de réfléchir sur l'importance de la formation aux droits humains, du rôle qu'elle peut jouer dans la protection de nos valeurs fondamentales, la démocratie, l'état de droit et les droits humains.

La connaissance est le pouvoir. L'éducation donne du pouvoir. Et nos précieuses valeurs ne peuvent être préservées que si, à l'avant-garde de leur protection, nous avons des professionnels habilités, qualifiés et compétents. C'est pour cela que l'éducation et la formation aux droits humains devraient être une priorité constante.

Premièrement, parce que la démocratie, l'État de droit et les droits humains ne sont

fully gained in a society. We see examples of backlashes every day.

Secondly, because they pertain to evolving societies. Just like our 'core' Convention – the European Convention on Human Rights – is as a 'living instrument', judicial training in Europe should keep up evolving in light of present day realities.

However, there are many challenges to fully achieve human rights protection at national, European and International level..

However, the lack of training of legal professionals should not be one. Should not, because there is a high-quality, cost-effective, and efficient solution in place that member States can, and should, resort to: the HELP Programme and its courses. There are over 45 courses available in more than 500 language versions, with hundreds of national adaptations developed.

Therefore, before looking at a problematic issue in your country, I invite you to look at the solution. HELP is available, it is free and it is already a well-established method of efficient human rights training of legal professionals.

It stood the proof of extreme crisis, with the quick and fully adapted

jamais pleinement acquis dans une société. On voit des exemples de contrecoups tous les jours.

Deuxièmement, parce qu'ils relèvent de sociétés en évolution. Tout comme notre convention « phare » - la Convention européenne des droits de l'homme - reste un « instrument vivant », la formation judiciaire doit suivre une évolution constante à la lumière des réalités d'aujourd'hui.

Cependant, les défis pour parvenir pleinement à la protection des droits de l'homme au niveau national sont nombreux.

Cependant, le manque de formation des professionnels du droit ne devrait pas en être un. Je souligne que cela ne devrait pas, car il existe une solution de haute qualité, rentable et efficace à laquelle les États membres peuvent et doivent recourir : le programme HELP et ses cours. Il existe plus de 45 cours disponibles dans plus de 500 versions linguistiques, avec des centaines de contextualisations nationales développées.

Par conséquent, avant de considérer une problématique dans votre pays, je vous invite de vous pencher plutôt sur la solution. HELP est disponible, gratuit et représente déjà une méthode bien établie

deployment during the pandemic, and with the extremely reactive ways it was used to respond to the overnight outbreak of war in Europe, following the aggression of the Russian Federation against Ukraine.

HELP stands the proof of quality, with top in-house experts in the field involved in the development of its courses.

It stands the proof of efficiency, with tens of thousands legal professionals, around 80,000 more precisely, having acquired the knowledge and skills needed for better protecting human rights in their daily work through training on its courses¹. The numbers may seem high, but they are not even close to the full potential HELP can offer, if implemented efficiently.

The HELP Programme also stands the proof of time, with almost 20 years since its creation and ever-growing impact.

Whether it stands the proof of success, it fully depends on you, our cherished partners at national and

de formation efficace aux droits humains pour les professionnels du droit.

Il a fait la preuve pendant des crises extrêmes, avec le déploiement rapide et parfaitement adapté lors de la pandémie, et avec les moyens extrêmement réactifs dont il a été utilisé pour répondre au déclenchement de la guerre du jour au lendemain en Europe, suite à l'agression de la Fédération de Russie contre l'Ukraine.

HELP a fait la preuve de la qualité, avec les meilleurs experts du domaine impliqués dans le développement de ses cours.

Il a fait la preuve de l'efficacité, avec des dizaines de milliers de professionnels du droit, au moins 80,000 pour être précis, ayant acquis, à travers les formations HELP, les connaissances et les compétences nécessaires pour mieux protéger les droits humains dans leur travail quotidien. Les chiffres peuvent sembler élevés, mais ils ne sont pas proches du plein potentiel que HELP peut offrir, s'il est mis en œuvre efficacement.

Le Programme HELP résiste également à l'épreuve du temps, avec près de 20 ans

¹ Since 2015, over 40000 legal and future professionals have benefitted from HELP courses in tutored format and some other 40000 completed them in self-learning format.

international level. Judging by what has been shared during these 2 days, I would allow myself to say it does, but I hand you the challenge to confirm it through concrete examples of implementation.

Let this be our goal for next year's meeting and the milestone set for the 20 years celebration of HELP.

I thank you all for your attention and before closing the Conference, I give the floor to Eva for some final remarks.

depuis sa création et son impact toujours croissant .

Si HELP fait aussi la preuve du succès, cela dépend entièrement de vous, nos chers partenaires au niveau national et international. A en juger par ce qui a été partagé durant ces 2 jours, je me permettrais de dire que oui, mais je vous lance le défi de le confirmer par des exemples concrets de mise en œuvre.

Que ceci soit notre objectif pour la réunion de l'année prochaine et le but fixé pour la célébration des 20 ans du HELP.

Je vous remercie pour votre attention et avant de clore la Conférence, je donne la parole à Eva pour quelques remarques finales.